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[Økonomiministeren.] 
der for alle, der fungerer som arbejdsgivere 
eller udøver selvstændigt erhverv, må gælde 
en vis offentlighed om aktiviteten. De iden- 
tifikationsoplysninger, som omfattes af § 11, 
er allerede i vidt omfang offentligt tilgænge- 
lige i henhold til specielle love. 

Det må fremhæves, at bestemmelsen i 
§ 11 om registrets adgang til videregivelse 
til private er nødvendig, såfremt registret 
skal kunne overdrages opgaver bl.a. i for- 
bindelse med næringsbrevsordningen og an- 
dre registeropgaver, som forudsætter offent- 
lighed om de registrerede oplysninger. 

I lovforslaget forudsættes fastsat nærmere 
regler om registerindholdet ved bekendtgø- 
relser, herunder hvilke offentligt tilgænge- 
lige oplysninger der skal optages, jfr. § 5, 
stk. 2. Endvidere forudsættes de nærmere 
regler om videregivelsen til såvel offentlige 
myndigheder, jfr. § 10, som til private, jfr. 
§ 11, fastsat ved bekendtgørelser. Disse be- 
kendtgørelser er endnu ikke udarbejdet og 
bør formentlig først fremlægges, når erhvervs- 
registerrådet, der som kontrolorgan behand- 
ler de nævnte spørgsmål, er etableret og funk- 
tionsdygtigt. 

Der er ikke med lovforslaget taget stilling 
til den organisatoriske placering af erhvervs- 
registret på længere sigt. Udgangspunktet 
ved opbygningen af registret tages i Dan- 
marks Statistiks erhvervsregister, der alle- 
rede samarbejder med en række af de offent- 
lige administrationer, der har registreret 
erhvervsvirksomheder og arbejdsgivere. 

Det forhold, at Danmarks Statistik skal 
forestå opbygningen af registret, indebærer 
ikke en fravigelse fra Danmarks Statistiks 
hidtidige diskretionspraksis. Der forudsæt- 
tes dog et samarbejde med erhvervsregi- 
stret vedrørende identitetsoplysninger og 
med hensyn til enhedernes branchebestem- 
melse samt med oplysninger, der muliggør 
placering af enhederne i størrelsesgrupper 
efter samlet beskæftigelse. Dette forhold er 
præciseret i de almindelige bemærkninger til 
lovforslaget. 

Idet jeg henviser til forslaget og bemærk- 
ningerne hertil, tillader jeg mig at anbefale 
lovforslaget til tingets velvillige behandling. 

Finansministeren (Anders Andersen): 
Jeg skal tillade mig for det høje ting at 

fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af lov om skatte- 
mæssige afskrivninger m.v., 

forslag til lov om ændring af lov om investe- 
ringsfonds, 

forslag til lov om ændring af lov om indskud 
på etableringskonto samt 

forslag til lov om skattemæssig tilbageførsel 
af underskud i aktieselskaber m.v. 

De fire lovforslag blev fremsat første gang 
i december måned 1974 som led i regeringens 
helhedsplan. Jeg skal tillade mig at henvise 
til de ret udførlige bemærkninger, jeg frem- 
kom med ved denne lejlighed. 

Lovforslagene har som fælles sigte at sti- 
mulere erhvervslivet ved forbedringer af 
virksomhedernes skattemæssige vilkår. Det 
er meningen, at både de foreslåede forbed- 
ringer af afskrivnings- og henlæggelsesmu- 
lighederne og den foreslåede tilbageførsel af 
underskud skal have virkning fra 1. januar 
1975. Under hensyn hertil er det af stor be- 
tydning, at forslagene gennemføres meget 
hurtigt. 

Med disse bemærkninger skal jeg anbefale 
lovforslagene til folketingets velvillige be- 
handling. 

Ministeren for Grønland (Holger Hansen): 
Jeg skal herved tillade mig for det høje 

ting at fremsætte forslag til lov om ændring af 
lov om Grønlands landsråd og kommunalbe- 
styrelser m.v. samt forslag til lov om ændring 
af lov om tilskud til Grønlands landsråd og de 
grønlandske kommuner m.v. 

Lovforslagene er genfremsættelser, idet 
forslagene ikke nåede at blive færdigbehand- 
let i indeværende folketingsårs 1. samling. 

Som bekendt har udvalget vedrørende 
byrde- og opgavefordeling i Grønland i sin 
betænkning stillet forslag om, at en række 
af de nuværende statsopgaver i Grønland i 
de kommende år overdrages til de lokale 
folkevalgte forsamlinger i det væsentlige 
således, at der i forbindelse med en opgaves 
overførsel ydes et statstilskud svarende til 
statens besparelse ved opgavens overførsel. 
Som første etape i byrde- og opgaveforde- 
lingsreformen mellem staten, landsrådet og 
kommunalbestyrelserne i Grønland blev 
således i folketingssamlingen 1973-74 med 
virkning fra 1. januar 1975 gennemført for- 
skellige ændringer i byrde- og opgaveforde- 
lingen inden for arbejds- og socialvæsenet, 
det kommunaltekniske område samt med 
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[FJIinisteran for Grønland.] 
hensyn til el-, vandforsynings- og produk- 
tionsanlæg i bygderne. 

Som led i anden etape af byrde- og opgave- 
fordelingsreformen har udvalget foreslået, 
at der pr. 1. januar 1976 sker en overførsel 
af kæmner væsenet til kommunerne. Til drift 
af kæmnervæsenet foreslås ydet et statstil- 
skud, der foreslås fordelt mellem de enkelte 
kommuner efter folketal. 

For at sikre, at bygderne i forbindelse 
med de kommende års udvidelse af kommu- 
nernes ansvarsområde får mulighed for i 
større omfang end hidtil at øve indflydelse 
på egne anliggender, har udvalget i sin be- 
tænkning endvidere stillet forslag om, at der 
홢 udover bygdernes hidtidige repræsenta- 
tion i kommunalbestyrelsen 홢 i de enkelte 
bygder etableres folkevalgte bygderåd, så- 
fremt bygdens befolkning ønsker det. Bygde- 
rådene skal kunne afgive indstilling til kom- 
munalbestyrelsen vedrørende bygdens an- 
liggender, ligesom bygderådene efter be- 
myndigelse fra kommunalbestyrelsen skal 
kunne varetage den umiddelbare forvalt- 
ning af kommunale anliggender i bygderne. 

Mens reglerne om kæmnervæsenets over- 
førsel samt reglerne om bygderådenes ned- 
sættelse, sammensætning og virksomhed er 
optaget i forslaget til lov om ændring af lov 
om Grønlands landsråd og kommunalbe- 
styrelser m.v., søges med forslaget til lov om 
ændring af lov om tilskud til Grønlands 
landsråd og de grønlandske kommuner m.v. 
skabt hjemmel til ydelse af statstilskud til 
kommunerne til kæmnervæsenets drift. 

Tilskuddet anslås i 1976 at ville andrage 
ca. 20 mill. kr., der vil blive modsvaret af til- 
svarende besparelser inden for den samlede 
bevillingsramme til Grønland. 

Lovforslagene er tiltrådt af Grønlands 
landsråd på dettes efterårssamling 1974. 
Hvad specielt angår forslaget til lov om æn- 
dring af lov om Grønlands landsråd og kom- 
munalbestyrelser m.v., kan jeg i øvrigt i 
denne forbindelse oplyse, at der 홢 i lighed 
med reglerne i den kommunale styrelseslov 
홢 i forslaget oprindelig var optaget en be- 
stemmelse, hvorefter udbetaling af vederlag 
til formænd for og medlemmer af landsråds- 
udvalg kun kunne ske med ministeren for 
Grønlands samtykke. Landsrådet har imid- 
lertid ønsket den hidtidige praksis opret- 
holdt, hvorefter landsrådet uden ministe- 

rens samtykke har fastsat sådanne vederlag, 
og jeg har ment at burde følge landsrådets 
indstilling, idet jeg går ud fra, at landsrådet 
som hidtil vil udvise økonomisk ansvars- 
bevidsthed ved fastsættelse af vederlagenes 
antal og størrelse. 

Idet jeg i øvrigt med hensyn til lovforsla- 
genes enkeltheder henviser til bemærk- 
ningerne til lovforslagene, skal jeg herved 
tillade mig at anbefale lovforslagene til det 
høje tings hurtige og velvillige behandling, 
idet forslaget til lov om ændring af Grøn- 
lands landsråd og kommunalbestyrelser 
m.v. af hensyn til de forestående valg i april 
gerne skulle træde i kraft den 1. marts 1975. 

Endvidere skal jeg tillade mig for det 
høje ting at fremsætte forslag til lov om æn- 
dring af lov for Grønland om indførselsafgifter 
m.v. 

Som det fremgår af bemærkningerne til 
lovforslaget, er der som følge af stigningen i 
verdensmarkedsprisen på olieprodukter i 
vinteren 1973-74 sket betydelige stigninger i 
priserne på flydende brændstoffer i Grøn- 
land. På grund af de store lagre af flydende 
brændstoffer, der til enhver tid må være til 
stede i Grønland som følge af de vanskelige 
forsyningsforhold, er prisstigningerne i Grøn- 
land sket gradvis og er først slået helt igen- 
nem i efteråret 1974. 

På sin efterårssamling 1974 drøftede 
Grønlands landsråd den stedfundne pris- 
udvikling på flydende brændstoffer i Grøn- 
land. Landsrådet vedtog herunder at an- 
mode ministeriet for Grønland om en gene- 
rel drøftelse vedrørende prisfastsættelsen på 
olieprodukter i Grønland. 

Under drøftelserne med landsrådets for- 
retningsudvalg blev man enig om at und- 
lade gennemførelsen at en påtænkt tor iøj- 
else af prisen på gasolie pr. 1. november 1974 
med 10 øre pr. liter under hensyntagen til 
dette brændstofs store samfundsøkonomiske 
betydning. Gasolie anvendes således navnlig 
som brændstof i fiskerierhvervet og til op- 
varmning. Endvidere blev man enig om at 
foretage en nedsættelse af benzinprisen med 
25 øre pr. liter pr. 1. marts 1975, idet den 
høje benzinpris medfører en væsentlig øko- 
nomisk belastning for småfiskerne i byg- 
derne, der i betydeligt omfang anvender 
benzin som brændstof til påhængsmotorer. 
Den aftalte prisfastsættelse, der foreløbig 


